

خلاصة قرارت وبيانات هيئة كبار العلماء في المملكة العربية السعودية عن التكفير

مدخل:

التكفير من المفاهيم التي اشتبهت على بعض الناس

أحكام التكفير:

التَكَفَير حَكُم شَرعي، مرده إلى اللَّه ورسوله مثَّل التَّحليل والتَّحريم،

ليس كل ما وصف بالكفر من قول أو عمل، يكون كفراً أكبر مخرجـــــاً من الملة.

لا يجوز أن نكفر إلا من دل الكتاب والسنة على كفره دلالة واصَّحة هُلا يكمِّي في ذلك مجرد الشبهة والظنَّ،

يترتب على التكفير أحكام خطيرة، وإذا كانت الحدود تــدرأُ بِالشّبهات مــّع أن ما يترتب عليها أقــــل مُما يترتــب على التكفــير؛ طالتكفــير أولى أن يــــــدرأ بالشبهات،

قد يرد في الكتاب والسنــــة ما يفهم منه أن هذا القــول أو العمل أو الاعتقاد كفـــر ولا يكفر من اتصف به لوجود مانع يمنع من كفره.

التكفير كفيره من الأحكام التي لا تتم إلا بوجود أسبابها وانتفاء موانعها، كما في الإرث،

قد ينطــق المسلم بكلمــة الكفــر لغلبة فرح أو غضب أو نحوهما فلا يكفر لعــدم القصد كما في قصة الذي قال "اللهم أنت عبدي وأنا ربك" أخطأ من شدة الفرح،

B 0114595555

6



خلاصة قرارت وبيانات هيئة كبار العلماء في المملكة العربية السعودية عن التكفير

آثار التكفير وخطره

 التسرع في التكفير يترتب عليه أمور خطيرة من استحلال الدم والمسال ومنع التسوارث، وفسخ النكاح، وغيرها مما يترتب على البردة ، هْكيف يسوغ لمؤمن أن يقدم عليه لأدنى شبهة ،

و تكفير الحكام والحكومات أعظم ضرراً من تكفير غيرهم المترتب عليه من التحريض عليهم ومصل السلاح عليهم، وإشاعة الفوضى، وسفك الدماء، وفساد العباد والبلاد، ولهذا شدد النبي صلى الله عليه وسلم في النهي عن ذلك وقسال: إلا أن تروا كفراً بوامًا عندكم فيه من الله برهان ".

أثار خطيرة، منها (1) استباحة الدماء، (2) وانتهاك راضٌ ۚ (3) وسلَّب الأمَّــوال الخاصــة والعامـــة -(4) وتفجير المساكن والمركبات، (5) وتخريب المنشآت ،

التسرع في التكفير له خطره العظيم لقواه العظيم لقواه تعالى : (قُلْ إِنَّمَا حَرَّمَ رَيِّ الْفَوَاحِيشَ مَا ظَهَرَ مِنْهَا وَمَا بَطْنَ وَالْإِنْمَ وَالْبَغْيَ بِغَيْرِ الْحَقِّ وَأَن تَشْرُكُوا بِاللهِ مَا لَمْ بُرُّلُ بِهِ سُلْطَانًا وَأَن تَقُولُوا عَلَى اللهِ مَا لَا تَعْلَمُونَ).

حذر النبي من تكفير شــخص ليس بكافر، فقال" أيما امرىء قال لأخيه يا كافر فقد باء بهــا أُحدهما إنْ كانْ كما قال وإلا رجعت عليه ".





خلاصة قرارت وبيانات هيئة كبار العلماء في المملكة العربية السعودية عن التكفير

الإسلام وتكفير المسلمين والاعتداء على المدنيين

• حرمة المسلم حفظ الإسلام للمسلمين أموالهم وأعراضهم وأبدانهم وحرم انتهاكها وشدد في ذلك، وكـــــان من آخر ما بُلغ بِه النبي صلى اللَّه عليه وسلم أمته أن قال في خطبة حجة الوداع : 'إن دماءكم وأموالكم ب النبي على الله عليه وسلم الله إن حال عن عليه الله الوداع ، إن عداد. وأعراضكم عليكم حرام كحرمة يومكم هذا في شهركم هذا في بلدكم هذا"،

و حكم الاعتداء على المدنيين هذه الأعمــــال من التفجيرات والاعتداءات الناتجة عن التكفير محرمة شرعاً بإجماع المسلمــين، لما في ذلك من هتك لعرمة الأنفس المعصومــــة، هتك لحرمة الأموال، وهتك لحرمًات الأمن والاستقرار، وحياة الناس الأمنــين المطمئنين في مساكنهــم ومعايشهم، وغدوهم ورواحهـــم، وهتك للمصالح العامة التي لا غنى للناس في حياتهم عنها ه ما يجري في بعض البلدان من سفك للدماء البريثة، وتفجير للمساكن والمركبات والمرافق العامة والخاصــة وتخريب للمنشـــَّات هو عمل إجرامي والإسلام برئ منه،

ح حرمة الإنسان
توعد الله سبحانه من قتل نفساً معصومة بأشد الوعيد فقال
سبحانه في حق المؤمن (مَنْ قَتَلَ نَفْسًا بِغَيْر نَفْسٍ أَرْ فَسَادٍ فِي الأَرْضِ
فَكَأْتُمًا قَتَلَ النَّاسَ جَيعًا وَمَنْ أَحْيَاهَا فَكَأَنَّمَا أَحْيًا النَّاسَ جَيعًا) وقال
في حق من له ذمة من غير المسلمين إذا قتال خطأ : (وَإِن كَانَ مِن
قَوْمٍ بَيْنَكُمْ وَبَيْنَهُم مُيقَاقً قَدِيةً مُسَلِّمَةً إِلَى أَخْلِهِ وَتَحْدِيرُ رَقَبَةٍ مُؤْمِنَةٍ. فَمَن
لَمْ يَجِدُ فَصِيامُ شَهْرَيْنِ مُتَتَابِعَيْنِ).
لَمْ يَجِدُ فَصِيامُ شَهْرَيْنِ مُتَتَابِعَيْنِ).
الذي له أمان إذا قتال عمداً فإن ذلك جريمة عظيمة وإثمه كبير وقد
صح عن رسول الله صلى الله عليه وسلم أنه قال : من قتل معاهداً

لم يرح رائمة الجنة.

الإسلام بريء من هذا المعتقد الخاطئ " المنهج التكفيري".

الواجــــب على جميع المسلمــــين في كل مكان التواصي بالحــق والتناصع والتـعـــــاون على الــبر والتقـــــوى والأمر بالمعــروف والنهي عن المنكر بالحكمــة والموعظــة الحسنـــة، والجــدال بالتــي هي أحسن •

(=) 0114596943 - 0114586465

Section 1





Introduction

Takfir, one of concepts which has resulted confusing for people

Resolutions Regulating Takfir

Takfir is a legal resolution, which is competency of God and His Messenger, as are declaring something permissible and another forbidden.

> Not all words or deeds described as acts of infidelity make their perpetrators disbelievers.

> > One shall not be charged as an infidel unless he is clearly indicated as such by the Holy Quran and the Noble Sunnah; mere suspicions and speculations are not enough.

Dangerous judgments are the fruit of Takfir, and since punishment is averted by doubts (despite the fact that the repercussions of doubts are in no way as severe as those of Takfir) then Takfir is much more entitled to be averted by

It is mentioned in the Quran and Sunnah that such and such speech, deed or belief is disbelief, whereas that the person who has carried out a deed of disbelief cannot be declared a disbeliever due to a factor which prevents him or her from being declared disbelievers.

As in other resolutions, Takfir does not occur unless there are reasons for it, and an absence of factors preventing it, as is the case of inheritance.

A Muslim may utter a word considered to be an act of disbelief because of joy or anger, or the like; he will not be charged with disbelief because of the lack of intent, as in the story of the man who said, "Oh God, You are my servant, and I am your Lord". He made a mistake because of joy.

www.alifta.net - www.ssa-at.gov.sa

6

TPCV_SSA

@SSA_AT

© 0114596943 - 0114586465

0114595555

Section 2

Summary of Resolutions and
Statements by the Council of Senior Scholars
in Saudi Arabia Concerning Takfir
[the Declaration of Muslims as Disbelievers]



The Effects and Dangers of Takfir

 Haste in Takfir results in serious matters such as regarding blood and money of others as legitimate for the taking, preventing rightful inheritance, annulling legitimate marriage and other actions that are the result of apostasy. How should a believer justify doing this based on the slightest suspicion?

- Making Takfir of the rulers and governments is more harmful than making Takfir of others because it results in incitement, the bearing of arms against them, the creation of chaos, the shedding of blood in addition to the corruption of the country and its people. Therefore, the Holy Prophet, peace be upon him, stressed the prohibition of this act, "Unless you see a clear act of disbelief based on divine proof".
- This mistaken belief, "Takfir," results in serious effects, including (1) bloodshed, (2) the violation of honor, (3) the usurpation of private and public funds, (4) the bombing of homes and vehicles, (5) the vandalism of facilities.
- Haste in Takfir has a serious danger, as God says:
 "Say: the things that my Lord hath indeed forbidden are: shameful deeds, whether open or secret; sins and trespasses against truth or reason; assigning of partners to God, for which He hath given no authority; and saying things about God of which ye have no knowledge."
- The Prophet warned against making Takfir of a man, he said, "Any man who says to his brother, O disbeliever, such an accusation will revert to him (the accuser) if his companion is innocent."

Summary of Resolutions and Statements by the Council of Senior Scholars in Saudi Arabia Concerning Takfir [the Declaration of Muslims as Disbelievers]



Islam, Takfir of Muslims and Aggression against Civilians

The Sanctity of the Muslim

Islam protects the money, honor, and lives of Muslims' as it vehemently prohibits the violation of the aforementioned. The last thing that the Prophet, peace be upon him, told his nation during the Farewell pilgrimage speech: "Verily your blood, your property and your honor are as sacred and inviolable as the sanctity of this day of yours, in this month of yours and in this town of yours. Verily! I have conveyed this message to you."

> What Islam Says Regarding Acts of Aggression Against Civilians
> These acts of bombings and attacks resulting from making Takfir against
> Muslims are prohibited by consensus of Muslim Scholars, as are the violation of the sanctity of innocent souls, funds, security and stability, the lives of innocent people in their homes and livelihoods and causing damage to public properties. The bloodshed, the bombing of houses, vehicles, private and public properties, in addition to the sabotage of facilities, which all occur in a number of countries, is a criminal act and Islam is innocent of this behavior.

The Sanctity of Human Life

God promises punishment to those who kill innocent human beings by saying: "if anyone killed a person not in retaliation of murder, or (and) to spread mischief in the land - it would be as if he killed all mankind, and if anyone saved a life, it would be as if he saved the life of all mankind" and threatened who killed non-Muslim living in an Islamic state as saying: "and if he belonged to a people with whom you have a treaty of mutual alliance, compensation (blood money - Diya) must be paid to his family, and a believing slave must be freed. And whoso finds this (the penance of freeing a slave) beyond his means, he must fast for two consecutive months".

To deliberately kill someone who is protected under a pact is a formidable crime and evil sin; and the Messenger of God, peace and blessings be upon him, said: a killer of a confederate would never smell the fragrance of Paradise.

Conclusion

Islam has nothing to do with this false "takfiri" belief.

It is Obligatory for all Muslims everywhere to exhort one another to the truth, to advise one another, to cooperate in righteousness and piety, enjoining what is right and forbidding what is wrong, with wisdom and beautiful words, while debating in the best and most gracious.











